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سـیـنـمــا 10فرهنگوهنر
تــر تـئــا

برای بازیگر تئاتر، داشتن بیش از ۳۰ هزار 
تماشاگر اتفاق خجسته ای است و حالا در اوج 
تعطیلی های تئاتر، یک بازیگر جوان توانسته 
بیش از این تعداد را با خود همراه کند. این 
روزها که همه فعالیت های نمایشی به محاق 
رفته است، مونا فرجاد، بازیگر جوان با اجرای 
قطعاتی نمایشی در صفحه شخصی خود، 
جمع بزرگی از تماشاگران را جذب کرده است. این بازیگر درباره 
ایده اجرای این نمایش ها در صفحه شخصی اش گفت: در آغاز شیوع 
کرونا تصورم این بود این ماجرا خیلی زودتر از اینها به پایان می رسد 
و زندگی به حالت عادی برمی گردد ولی متاسفانه همچنان ادامه دارد 
و چون شخصا به عنوان تماشاگر یا بازیگر جرأت ندارم در سالن های 
نمایش حضور داشته باشم و اگر هم قرار باشد واکسیناسیونی انجام 
شود، سالن های تئاتر خیلی دیرتر از آنچه فکر می کنیم به رونق قبلی 
برمی گردد، تصمیم گرفتم برای رفع دلتنگی خودم برای تئاتر، این 
کار را انجام بدهم. فکر کردم همانطور که من دلتنگم، شاید بتوانم 
به رفع دلتنگی بسیاری از دوستانی که در صفحه مجازی با من 
همراه هستند، کمک کنم. او ادامه داد: در کش وقوس اینکه در این 
شرایط چگونه می توان تئاتر کار کرد، طبیعتا به دنبال کاری بودم 
که نیاز به عوامل و بازیگران دیگری نداشته باشد، کاری کم هزینه  
که انجامش در خانه میسر باشد و همه اینها نشانه های تک گویی یا 
مونولوگ را به من می داد. فرجاد  با اشاره به گفت وگویی که میان 
او و نویسنده موردنظرش برای اجرای این قطعات انجام شده است، 
اضافه کرد: پیشنهاد نویسنده موردنظرم که به درخواست خودشان 
فعلا نامی از ایشان نمی بریم، این بود که اجرای تک گویی هایی که 
نمایشنامه هایشان چاپ شده یا متون خوبی که بارها روی صحنه 
رفته اند، کاری است تکراری . بنابراین فکر کردیم چگونه می توان 
ایده ای خلاقانه داشت که هم تازه باشد و هم به دلیل خالی شدن 
از جذابیت های دیداری تئاتر مانند دکور، حضور بازیگران متعدد 
و...  امکان جایگزینی عناصر دیگری را به ما بدهد. اگر این قطعات 
نمایشی را دیده باشید، به سرعت متوجه به کارگیری ادبیات کوچه و 
بازار در آنها می شوید، ادبیاتی که شاید در ذهن بخشی از مخاطبان 
فراموش شده باشد. البته این گروه دو نفره برای این انتخاب و نیز 
برای همراه کردن مخاطب راه چاره ای جستند که فرجاد توضیح 
داد: به این فکر کردیم که کار ما می تواند وجه آموزشی داشته باشد. 
ما سراغ ادبیات کوچه بازاری رفتیم که امروز کمتر از آن استفاده 
می شود. این خود می توانست کمک کند که قطعات برای مخاطب 

عام جذاب تر و دلنشین تر باشد. 
 استفاده از واژگان  قدیمی 

او درباره تمرکز بر حروف الفبا در این قطعات گفت: برای ادامه دار 
شدن این قطعات، فکر کردیم چه چیز بهتر از ترتیب حروف الفبا که 
هر بار می تواند در یک قسمت متمرکز شود .این بازیگر در پاسخ به 
اینکه ممکن است زبان این قطعات برای برخی از مخاطبان دشوار 
باشد، توضیح داد: یکی از اهداف این تک گویی ها یادآوری واژگان 
عامیانه ای است که در قدیم مورد استفاده بوده و امروز کمی به دست 
فراموشی سپرده شده و چون من ترجمه این واژگان را در پایان 
هر پست می نویسم، یک هدف آموزشی هم دارد . شاید مخاطب 
کمی باید جست وجو کند و پایین پست، معنای کلمات را بخواند 
تا کلماتی را که فراموش شده به یاد آورد. یکی از این نمایش ها، 
قطعه ای کوتاه و تاثیرگذار درباره محیط  بانان بود. فرجاد افزود: 
شخصا و اصولا همه ما نسبت به محیط زیست حساسیت داریم 
و به جز آن برای هموطنان مان دغدغه انسانی داریم و جان آنان 
برای مان ارزشمند است. محیط  بانان انسان های شریفی هستند 
که از جان و دل شان برای حفظ این آب و خاک و حیوانات این مرز 
و بوم تلاش می کنند. این قطعه کوچک ترین کاری است در برابر 
تلاشی که آنان برای این آب و خاک می کنند و رنجی که مادران و 
همسران شان می کشند. جذب مخاطب اینستاگرام که عموما کم 
صبر و تحمل است و معمولا می خواهد به سرعت از کنار مسائل گذر 
کند، کار چندان آسانی نیست. مونا فرجاد توضیح داد: مخاطبان 
اینستاگرام در کسری از ثانیه یا پست ها را رد یا فقط به یک تایید 
بسنده می کنند و سختی کار چند برابر می شود که در همان کسری 
از ثانیه، فرصت این را دارم محتوایی تولید کنم که مخاطب برای 
لحظه ای مکث کند، توجهش جلب شود و برای همراهی با این قطعه 
نمایشی چند دقیقه وقت بگذارد. به همین دلیل سعی کردم در این 
نمایش ها ایجاد جذابیت کافی برای تامل مخاطب و همراهی او با 
قطعات نمایشی را مورد توجه قرار بدهم. هر هنرمندی تمایل دارد 
واکنش مخاطبان خود را دریافت کند. فرجاد اضافه کرد: عموما 
دوستان من که صفحه من را دنبال می کنند، نه لزوما به خاطر 
فعالیت های هنری بلکه به دلایل گوناگون. خوشبختانه تا این 
لحظه، تماشاگران این کارها را دوست داشته اند و مخاطبان فقط 
هم دنبال کنندگان صفحه خودم نبوده اند چون دوستان دیگری 
هم لطف کرده  و این نمایش ها را بازنشر داده اند. بنابراین بخشی 
از تماشاگران از طریق صفحات دیگر اینها را دیده اند. فکر می کنم 
نمایش ها توانسته ارتباط را برقرار کند و به مرور زمان هم مخاطبان 

و علاقه مندان خود را پیدا می کنند.

یک بازیگر تلویزیون گفت: تامین معیشت 
امروز هنرمندان از کار افتاده که این تنها بخشی 
از حل مشکلات آنهاست، ما باید به فکر روز های 
بعداز کرونای این قشر آسیب پذیر هم باشیم. 
ایرج راد اظهارکرد: در این ایام مشغول انجام 
کاری به جز مراقبت و دوری از کرونا نیستم، 
با کرونا کاری نمی شود کرد، جز اینکه رعایت 
کنیم، زیرا بسیاری از اطرافیان و دوستانم یا 
در حال حاضر گرفتار شده اند یا از میان ما 
رفته اند، پس باید جدی بگیریم و طبیعتا سعی 
کنیم که از محیط های شلوغ و اجتماعات 
مکان  برخی  به  رفتن  البته  کنیم،  دوری 
اجتناب ناپذیر است، ولی در شکل حداقلی 
خودش و با رعایت پروتکل های بهداشتی در 
جایی ضروری)نانوایی( حاضر می شوم. وی 
پیرامون رسیدگی به وضعیت هنرمندان از کار 
افتاده و خانه نشین ابراز کرد: موضوع هنرمندان 
از کارافتاده را طی جلسات متعددی که ترتیب 
داده شده است، بار ها و بار ها به مسئولان رده 
بالای فرهنگی هنری کشور و مدیران دولتی 
عرضه داشته ام، مکررا با آنها درباره رسیدگی به 

وضع معیشتی هنرمندان از کار افتاده صحبت 
کرده ام، اما باید دید مسئولان چه زمانی به 
آن رسیدگی و به وعده های داده شده عمل 
می کنند. این بازیگر تئاتر و تلویزیون عدم 
حمایت از بسیاری از هنرمندان در شرایط 
کنونی تصریح کرد: بسیاری از هنرمندان 
هستند که نه با با جایی قرارداد دارند و نه از 
دولت حقوق ماهیانه می گیرند، وقتی پروژه ای 
که مشغول آن هستند تمام می شود دیگر امکان 
انجام کار جدیدی برایشان پیش نمی آید و به 
قول معروف دیگر دستشان به جایی بند نیست، 
جوان تر ها حقوق ایام بیکاری ندارند، کهنسالان 
نیز حقوق بازنشستگی ندارند، بنابراین باید یک 
فکری اساسی برای دوران بیکاری هنرمندان 
به ویژه بازیگران کرد، ضمن اینکه تامین معیشت 
امروز هنرمندان از کار افتاده تنها بخشی از حل 
مشکل آنهاست، ما باید به فکر روز های بعد از 
کرونای این قشر آسیب پذیر هم باشیم. بازیگر 
مجموعه تلویزیونی »امیرکبیر« در این راستا 
ابراز کرد: حفظ این هنرمندان و توانایی آنها 
حکم حفظ جامعه را دارد، آنها باید بتوانند 

بعداز تمام شدن کرونا بازهم سازنده باشند و 
توانایی کارکردن را حداقل به صورت معمول 
و سابق خود داشته باشند و ادامه دهند، ما 
نیازمندیم که توانایی این افراد را در این روز های 
سخت کرونایی حفظ کنیم، اگر در این ایام 
حمایت های لازم از سوی مسئولان شکل 
نگیرد، خسارت های جبران ناپذیری به هنر 
و به دنبال آن جامعه وارد خواهد شد. او در 
پایان سخنانش خاطرنشان کرد: وقتی موضوع 
حمایت از هنرمندان از کارافتاده به میان می آید 
ذهن ها به سوی هنرمندان سالخورده سوق پیدا 
می کند این در صورتی است که این موضوع 
پیر و جوان ندارد، چرا که بسیاری از هنرمندان 
هستند که سن و سالی ندارند و با وجود تشکیل 
خانواده و همسر و فرزند، بیکار هستند و از 
تامین مخارج زندگی عاجزند، حمایت باید هم 
به شکل مادی و هم به شکل معیشتی صورت 
بگیرد، باید امکاناتی نظیر بیمه، یا حقوق بیکاری 
برای این افراد در نظر گرفته شود و این حمایت 
تا زمانی که مجدد مشغول کار می شوند ادامه 

داشته باشد.

وضعیت»لیلاحاتمی«
پسازابتلابهکرونا

لیـلا حاتمی که طی چندروز 
گذشته به دلیــل ابتلا به کرونا 
در بیمارستــان بستری بود، 
شامگاه ششــم اردیبهشت ماه 
از بیمارستان مرخص شد. طبق 
پیگیری ها، حاتمی ادامه درمان 
خود را در منزل سپری می کند. 
زری خوشکام بازیگر قدیمی و 
مادر لیلا حاتمی نیز به کرونا 
آی سی یو  در  و  شده  مبتلا 
بستــری اســت. فــرزنـدان 
لیلا حاتمــی نیز ایــن روزها 
به دلیل ابتلا به کرونا در خانه 

تحت مراقبت هستند. 

سینمــای ایــران از اسفندماه سال ۹۸ بار 
بحرانی با نام کرونا روبهخ رو شده است، بحرانی 
که نه تنها عرصه هنر کشور بلکه سراسر جهان را 
با مشکلات فراوانی روبه رو کرده است. در اوایل 
شیوع این بیماری شاید کمتر کسی فکرش را 
می کرد که بیش از یکسال با این بیماری روبه رو 
باشد، سینما هم خارج از این قاعده نبود، در 
ابتدا تمامی هنرمندان عرصه سینما و همچنین 
مسئولان این هنر به گمان پایان زودهنگام 
بیماری تنها در انتظار بازگشایی سینما ها 
بودند، اما بحران کرونا سال ۹۹ سینمای کشور 
را به طور کامل تحت الشعاع قرار داد. پس از 
برگزاری جشنواره فیلم فجر و در آستانه اکران 
نوروز سال ۱۴۰۰ سینما ها باردیگر تعطیل 
شدند، البته این تعطیلی طولانی مدت نبود 
و با تغییر گروه شغلی سینما ها به گروه دوم 
بازگشایی سریعی رخ داد، بازگشایی که با آغاز 
موج چهارم کرونا به سرعت به تعطیلی دوباره 
کشیده شد تا سینما علنا بهار ۱۴۰۰ را هم از 
دست داده باشد. حال اکران سینماها بعد از ماه 
مبارک رمضان می تواند چالشی تازه برای اهالی 
سینما باشد، در این میان گزینه هایی برای 
اکران در سینماها وجود دارد که فیلم سینمایی 
کمدی »درخت گردو« یکی از این گزینه هاست. 
فیلم سینمایی »درخت گردو« به کارگردانی 
محمدحسین مهدویان که در سی وهشتمین 
جشنواره فیلم فجر به افتخارات متعددی 
رسیده بود هم اکنون برای اکران در تابستان 
۱۴۰۰ آماده می شود. مهدویان علاوه بر این 
فیلم »شیشلیک« را هم اکران نشده داشته و 
هم اکنون مشغول کارگردانی نخستین سریال 
شبکه نمایش خانگی خود است. »درخت گردو« 
پیش از این به صورت محدود یکماه در استان 
کردستان شهر سنندج اکران شد تا بتواند 
به عنوان نماینده سینمای ایران به اسکار برسد، 
هرچند این فیلم طبق نظر هیات انتخاب اسکار 
نتوانست به این جشن سینمایی راه پیدا کند، 
اما از استقبال نسبتا خوبی در این اکران روبع رو 
شد. »درخت گردو« از فیلم های راه یافته به 
بخش اصلی سی وهشتمین جشنواره فیلم فجر 
است. محمدحسین مهدویان سیمرغ بلورین 
بهترین کارگردانی و پیمان معادی سیمرغ 
بلورین بهترین بازیگر نقش اول مرد را برای این 

فیلم از آن خود کردند.

پاسخاستادی
دربارهکروناومافیا

علیرضــا استــادی درباره 
وضعیت این روزهایــش پس 
از ابتلا به کرونا، با بیان اینکه 
خوشبختانه شرایط مساعد و 
رو به بهبودی دارد، درخصوص 
سفر اخیرش به جزیره کیش 
برای ضبط »مافیا« بـه بیان 
تــوضیحاتی پرداخــت. این  
بازیگر توضیح داد: من فقط یک 
شب برای ضبط برنامه »مافیا« 
به کیش رفتم و برگشتم؛ یعنی 
رفــت وآمد مــن کمتر از ۲۴ 
ساعت بود. پس از آنکه برنامه 
»مافیا« ضبط شد، بلافاصله 
به تهران برگشـتم. وی ادامه 
داد: من برای بازی در سریال 
»همبازی« نوید محمودی هم 
خارج از تهران رفتم و برگشتم. 
منظـــور من از سفــرنرفتن، 
سفرهای شخصی، تفریحی و 

خانوادگی بود. 

تهیه کننده سریال »جشن سربرون« از ادامه 
تصویربرداری این مجموعه در وضعیت کرونا 
خبر داد و در عین حال تاکید کرد: تلاش خود 
را معطوف به رعایت پروتکل های بهداشتی 
کردیم و امیدواریم با رعایت کامل شیوه نامه ها 
بتوانیم روزهای باقیمانده از تصویربرداری را بدون 
مشکل پشت سر بگذاریم؛ ضمن اینکه در فضای 
باز کار می کنیم که امکان تجمع و انتقال ویروس 
به مراتب کمتر از فضاهای بسته است. حسن 
نجاریان، عنوان کرد: گروه مشغول فیلمبرداری 
در اطراف شهر خاوران در جنوب شرقی تهران 
هستند. در این بخش چادرهای تابستانی ایلاتی 
برپا شده و گروه در حال ضبط صحنه های مربوط 
به این بخش از داستان هستند. اصغر نژادایمانی 
مدیریت صحنه مجموعه را عهده دار است که در 
کارهای تاریخی در این حوزه کار بسیار سخت 
است. وی درباره اتمام بخش زمستانی سریال 

گفت: مدت ها در انتظار برف در ارتفاعات جاده 
امام زاده داوود بودیم که خوشبختانه روزهای 
پایانی اسفندماه برف بارید و توانستیم این 
بخش را که یکی از بخش های سخت مجموعه 
بود، ضبط کنیم. ایرج عاشوری فیلمبرداری این 
مجموعه را عهده دار است و سکانس های برف کار 
بسیار دشواری بود که ایشان به خوبی از عهده آن 
برآمد. وی در پایان افزود: مراحل فنی سریال در 
حال انجام است. تدوین توسط حسین زندباف 
در حال انجام است و صداگذاری و موسیقی به 
ترتیب به عهده آرش قاسمی و فرید سعادتمند 
است. حسین محجوب،  محمود پاک نیت،  نادر 
فلاح، لاله اسکندری، فرخ نعمتی، قاسم زارع، 
داریوش کاردان، میرطاهر مظلومی، رامین 
ناصرنصیر، مهدی فقیه، مرحوم کریم اکبری 
مبارکه، صدرالدین حجازی، بیوک میرزایی، 
ارسلان قاسمی، مهران نائل، جواد قامتی، 

ابراهیم برزیده، سیامک اشعریون، پرویز بزرگی، 
علی جاویدفر، محمد حاج حسینی، فرشید 
صمدی پور، محمدرضا راد، حسن محمودی، 
مجتبی واشیان، امیر کسارنژاد، ساقی عسگری، 
سارا اشتری، امیر زمستانی، سودابه علیپور، نجات 
علی مرادی، سیامک حلمی، آرمین ترکمندی، 
علی حسن ناصری، ذبیح ذبیح پور، علی نجاریان، 
زهرا برومند، ایوب دمان، امیر نداف فر، عباس 
حاجی  ابوالفضل  کزین،  درم  رضا  براری، 
علیخانی، مجید یاراحمدی، مهران هادی، جواد 
عاقبت بین، حسن زارع، محمودرضا بهرامی، علی 
عطایی، سیامک نظری، مرتضی ستارپور، محمد 
نادرخانی، فیروز حیدرزاده، سجاد مومنی، رضا 
سیدی در این مجموعه تلویزیونی بازی دارند. 
»جشن سربرون« به کارگردانی  مجتبی راعی و 
تهیه کنندگی حسن نجاریان در سیمافیلم تهیه 

و تولید می شود.

وضعیت ساخت »جشن سربرون« در کرونا

فیلم سینمایی »گورکن« به کارگردانی کاظم 
ملایی نامزد بهترین فیلم جشنواره »ریورساید« 
به  »گورکن«  سینمایی  فیلم  شد.  آمریکا 
کارگردانی کاظم  ملایی و تهیه کنندگی سینا 
سعیدیان در حضور جهانی خود، نامزد دریافت 
جایزه  بهترین فیلم سینمایی در نوزدهمین 
شد.  آمریکا  ریورساید  بین المللی  جشنواره 
جشنواره  فیلم ریورساید که از سال ۲۰۰۲ در 
کالیفرنیای آمریکا آغاز به کار کرده است، هر ساله 
در بخش های آثار سینمایی، فیلم کوتاه، انیمیشن، 
مستند و دانشجویی برگزار شده و بیشترین 
تمرکزش، نمایش آثار متفاوت و چالش برانگیز 
اجتماعی است. نوزدهمین جشنواره بین المللی 
فیلم ریورساید از ۲۷ آوریل تا اول ماه می مصادف 
با ۷ تا ۱۱ اردیبهشت  ماه با برگزاری کارگاه های 
آموزشی و جلسات پرسش و پاسخ آنلاین، 
در ریورساید ایالت کالیفرنیا برگزار می شود. 
»گورکن« ماه آینده نیز در بخش اصلی بیست 
و سومین جشنواره  فیلم مریلند آمریکا به نمایش 
در می آید. این جشنواره  از ۱۹ تا ۲۷ می مصادف 

با ۲۹ اردیبهشت تا ۶ خردادماه، در ۲ بخش آثار 
سینمایی و کوتاه و به صورت ترکیبی از رویدادهای 
حضوری و مجازی در شهر بالتیمور آمریکا برگزار 
خواهد شد. عوامل اصلی این فیلم عبارتنداز: مدیر 
فیلمبرداری: مجید گرجیان، دستیار اول کارگردان 
و برنامه ریز: آلاله هاشمی، تدوین: بابک قائم، 
طراحی و ترکیب صدا: حسین ابوالصدق، موسیقی: 
محمود  چهره پردازی:  طراح  پناهی،  مهدی 
دهقانی، مدیرصدابرداری: محمد کیان ارثی، 
طراح صحنه: منیر رضی زاده، طراح لباس: ندا نصر، 
مدیر تولید: حامد آزادی، عنوان بندی و جلوه های 
بصری: امیر مهران، جلوه های ویژه میدانی: ایمان 
کرمیان، دستیار اول فیلمبردار: داریوش رجایی، 
منشی صحنه: مهشید صادقی، عکاس: یوسف 
عبدالرضایی و فاطمه تقوی، روابط عمومی: فاطمه 
رستمی، بازیگران: ویشکا آسایش، حسن معجونی، 
مهراوه شریفی نیا، بهنوش بختیاری، رضا بهبودی، 
مهدی حسینی نیا، سیاوش چراغی پور، محمود 
نظرعلیان، حمیدرضا محمدی، محمدامین اسدی، 

یدا... شادمانی، ندا دهشیری و گوهر خیراندیش.

»گورکن« نامزد بهترین فیلم جشنواره »ریورساید« 

ایرج راد: 

بسیاری از بازیگران 
بیکار شده اند

 رکوردشکنی یک بازیگر 
در اوج تعطیلات کرونایی

 »درخت گردو« 
در انتظار بازگشایی سینماها

سا
شماره a r m a n m e l i . i r

پسازابتلابهکرونا




